
Rok 1960 

     Do nového roku 1960 miestni občania vstupujú s nádejami, že i tento rok im 

prinesie úspechy v ich práci.   Sú k tomu všetky predpoklady, aby pri dobrom 

zdraví a statočnej práci mohli dosiahnúť ďalšieho zlepšenia či už na poli 

hospodárskom, politickom alebo kultúrnom, no taktiež  i v zlepšení životnej 

úrovne. I keď priebeh začiatku roka ja ovplývnený nestalým zimným počasím, 

všade sa pracuje s veľkým budovateľským úsilím. 

     Doterajší ráz počasia sa zdá, akoby chcel pretiahnuť zimu až do jarných 

mesiacov, čo by mohlo narobiť veľa starostí hlavne našim družstevníkom pri 

jarných poľnohospodárskych prácach.  

     V posledných rokoch je skoro pravidelne zaznamenávané, že zima o čo začne 

neskôr, o to sa dlhšie pretiahne do jari.  I tento rok, ešte len v druhej polovici 

januára sa začína pravá zima a preto treba sa pripraviť, aby v prípade 

nepriaznivého jarného počasia sa mohli previesť jarné poľnohospodárske práce 

načas, hlavne na poli družstevnom a tiež i na družstevných záhumienkách. 

     V zimných mesiacoch prebieha na tunajšom JRD i v tomto roku „Družstevná 

škola práce,“ ktorú navštevujú, i keď dosť slabo lietavskí družstevníci, aby 

nadobudli viac odborných a praktických vedomostí o poľnohospodárskej 

veľkovýrobe a tak mohli plniť úlohy, ktoré sú na nich kladené. 

     Obavy o počasie a to hlavne jarné, kedy je treba urýchlene zasiať obilie, zasadiť 

zemiaky, ostatné okopaniny a ďalšie plodiny, zdá sa, že sa spĺňajú. Jar nezačína 

práve najlepšie a žiada hodne zvýšenej námahy, aby všetky poľné práce boli dobre 

a načas prevedené. Počasie je veľmi dáždivé čo nemá dobrý vplyv hlavne na 

okopaniny, ku ktorým nie je možný takmer žiadny prístup a tieto sa nedajú 

správne ošetriť a hnojiť.   Toto zapríčinilo i nízku úrodu zemiakov v tomto roku. 

Obiloviny i keď narástli pekné, taktiež i krmoviny hlavne ďatelina, nedali sa pre 

zlé počasie včas pokosiť a pozvážať a tak tohoročná žatva sa hodne pretiahla. 

I cez všetky námahy lietavských družstevníkov nepodarilo sa dosiahnúť takých 

úrod, aké sa očakávali. Dá sa povedať, že tento hospodársky rok bol veľmi 

dáždivý, čo sa už dlho nepamätá v tunajšej obci. 

     V mesiaci júli boli dvakrát za sebou silné prietrhy mračien čo zapríčinilo dve 

veľké povodne.  Doteraz niet pamäti, že by v obci a na celom okolí, hlavne 

v rajeckej doline boli takéto povodne už zaznamenané. 



Železničná i cestná doprav v Lietavskej Lúčke bola úplne prerušená a robotníci 

sa do práce nemohli dostať. Tieto povodne narobili značné hospodárské škody 

i v tunajšej obci.  Niektoré plodiny ako napríklad zemiaky boli úplne splavené 

vodou. 

     Tento rok nielen že bol dáždivý, ale bol i veľmi chladný. Chladné boli i letné 

mesiace jún, júl a august a pekných letných dní v tomto období bolo veľmi málo. 

K žatevným a jesenným prácam tunajšiemu Jednotnému roľníckému družstvu 

prichádzali vypomáhať i brigády z patronátného závodu „Drevoimpregna“ zo 

Žiliny. Pri jesenných prácach hlavne pri vyberaní zemiakov a repy veľmi dobre 

pomohla i mládež z tunajšej : Osemročnej strednej školy. Za túto prácu žiaci boli 

odmenení a to tak, že JRD im prispelo sumou 700 Kčs na zakúpenie spoločného 

daru a to rádiogramofónu z príležitosti príchodu Deda Mráza. 

     No i keď priebeh celého roku bol veľmi nepriaznivý, hlavne 

v poľnohospodárskej výrobe, predsa však v tunajšej obci boli dosiahnuté na iných 

úsekoch dosť veľké úspechy. 

Zásluhou občanov a funkcionárov MNV bola prevedená generalná oprava 

hlavnej cesty a táto sa má dobudovať na asfaltovanú cestu. 

Ďalej v tunajšej obci bola zriadená v obchode s potravinami a drobným 

spotrebným tovarom – „samoobsluha“-, čím sa vlastne zvýhodní nákup tunajším 

občanom. Po uvoľnení miestnosti u Šťastného, kde predtým bola trieda, znovu 

bola zriadená v našej obci : „Poradňa pre matky a deti.“ Tým sa len uľahčilo 

matkám, že nemusia so svojimi malými deťmi chodiť do Lietavskej Lúčky.  

     Snáď najväčším budovateľským úspechom v tomto roku je dokončenie výstavby 

Osemročnej strednej školy. Tento rok je vlastne historickým rokov v živote 

všetkých tunajších žiakov a ich rodičov a to tým, že sa už konečne vyriešila 

najpálčivejšia otázka vyučovania žiakov.  Žiaci sa vyučujú v peknej novej škole, 

kde je im venovaná všetka starostlivosť zo strany učiteľského sboru, ako 

po stránke vyučovacej i výchovnej.   Okrem toho je zabezpečená pri škole i lekárska 

starostlivosť o zdravie žiakov.  Lekár pravidelne navštevuje žiakov v škole a robí 

u nich zdravotné prehliadky, čím sa vlastne predíde zanedbaniu niektorých 

chorôb. 

Pri budove Osemročnej strednej školy bola vybudovaná i „ Štvorbytovka“ do ktorej 

sa nasťahovali učiteľské rodiny. 



V tomto roku popri novej škole dostávajú naši žiaci zdarma knihy i všetky učebné 

pomôcky. 

     V tomto roku tiež prebiehali voľby do Národných výborov. V predvolebnej 

kampani boli pripravované voľby a miestni občania mali možnosť sa dôkladne 

oboznámiť s významom volieb do Národných výborov. Pred voľbami boli dávané 

do rozhlasu relácie týkajúce sa celej akcie volieb. Občanom boli predstavovaní 

navrhnutí kandidáti do MNV, ONV a KNV, s ktorými pri týchto príležitostiach 

boli robené i pohovory. Takto mali miestni občania možnosť navrhovať do 

národných výborov z pomedzi seba najlepších občanov, ktorí budú zastupovať 

všetky práva a povinosti voliča.   Celá obec bola rozdelená do volebných obvodov, 

ktoré boli dôsledne oboznamované s významom volieb. 

Predsedom MNV bol znova zvolený doterajší predseda s. Jozef Brezáni. 

Tajomníkom je tiež znova zvolený s. Serafín Mišár. 

     Poslanci Národného výboru majú zvolenú „Radu MNV“, ktorá je výkonným 

orgánom Národného výboru a rieši celú hospodársku, politickú a kultúrnu 

problematiku tak, aby tunajší občania mali svoj život a životnú úroveň stále 

lepšiu. 

     Dá sa povedať, že od oslobodenia, za tých 15 rokov čo ubehlo, sa v tunajšej 

obci už veľa vybudovalo a tak celá obec nadobuda stále krajší vzhľad. Zásluhu 

na tom majú hlavne miestni občania na čele so svojimi zástupcami –funkcionármi 

Národného výboru. 

     V rámci novej územnej reorganizácie a súčasne pri prevádzaní volieb do 

Národných výborov bola obec Lietava zlúčená s obcou Lietavská Závadka, ako 

jedna politická obec so sídlom Miestného národného výboru v Lietave.         

Súčasne boli zlúčené aj obidve JRD Lietava – Lietavská Závadka v jedno veľké 

družstvo, ktoré pri tejto príležitosti dostalo spoločný názov „JRD Oslobodenie.“ 

     Takto lietavskí a závadskí družstevníci sa stali jednou veľkou rodinou, 

a spoločnou usilovnou prácou, budú budovať svoje družstvo, aby bolo hospodárský 

dobre upevnené a čím ďalej tým silnejšie, lebo všetci majú jeden spoločný veľký 

cieľ, dosiahnúť lepší a krajší život na dedine. 

     Celý rok je bohatý na mnohé historické a budovateľské úspechy v našej obci. 

Súčasne v tomto roku prebiehali v obci i slávnosti 15 – tého výročia oslobodenia 



obce Lietavy od nemeckých okupantov. Na slávnosti, ktorá bola pekne pripravená 

sa zúčastnilo veľa miestnych občanov. 

     V rámci tohoročnej celoštátnej spartakiády a na jej slávnostné vystúpenie 

i žiaci z našej Osemročnej strednej školy sa aktívne a vo veľkom počte zapojili do 

nacvičovania spartakiadných skladieb pod vedením svojich učiteľov. S veľkým 

úspechom vystupovali naši žiaci na okresnej spartakiáde v Lietavskej Lúčke, kde 

svoje nacvičené skladby predviedli veľmi pekne. Na základe toho boli i vybratí 

i na krajskú spartakiádu, ktorý sa konala v Žiline. Celkové žiaci nacvičili pod 

vedením svojich učiteľov 3 skladby a to: 

1. „Radostná jar.“ 

2. „Cvičenie s červenými loptičkami.“ – dievčatá 

3. „K budovaniu a práci buď vždy pripravený.“ – chlapci 

Po ukončení krajskej spartakiády v Žiline bola vybratá časť našich žiakov – 

cvičencov i na celoštátnu spartakiádu, ktorá sa konala v Prahe, na ktorej i naši 

žiaci vystupovali. 

     Okrem toho bola usporiadaná i v tunajšej obci „celoobecná spartakiáda“ na 

ktorej vystupovali všetci cvičenci našej školy. Vystúpenie sa konalo na lúke na 

Dedinskej. 

     Veľkú radosť prežívali v tomto roku hlavne športovci – fudbalisti a ich veľká 

rodina fanúškov spolu s mládežou. Fudbalový oddiel umiestnil sa na prvom mieste 

v III. triede okresu a tak postúpil do silnej súťaže II. triedy, v ktorej hrajú i obce 

už s bohatou a slávnou históriou fudbalu, ako napríklad:  Rajec, Bánová, Bytčica, 

Kotešová, Závodie, Strečno, Stráňavy, Rosina,.. atď.    Bol to skutočne veľký kus 

boja našich chlapcov fudbalistov, ktorí sa zaslúžili o tento úspech. 

Veľkú zásluhu majú na tom tiež i funkcioníári Telovýchovnej jednoty, hlavne 

predseda TJ SOKOLA Serafín Mišár, ďalej František Petrák, Emil Gašpierik, 

Vendelín Gašpierik, Juraj Maliaček a rada ďalších funkcionárov a športových 

prívržencov.   Veľký kus práce na tomto úseku vykonal i tréner mužstva Hudec, 

ktorý pripravil chlapcov do ich ťažkých bojov. 

Celú fudbalovú jedenástku reprezentovali hlavne títo hráči: Dolinajec Viliam, 

Gejzo, Pavel a Jozef, ďalej Milan Tomáščik,, Jozef Petrák Jaroslav Švec, Cyril 

Šupej, Albín Surovčík František Grečnár, Ladislav Pecko, Ábel Brezáni, Pavol 

Ruček, Anton Tomáščik a rada ďalších. Na fudbalovom ihrisku, ktoré sa začalo 



budovať už v minulom roku práce pokračujú a tak je nádej, že nebude to dlho trvať 

a aj v Lietave bude pekné fudbalové hrisko. Týmto by sa športová činnosť ešte viac 

zlepšila a nadobudla tým väčšieho úspechu. 

     V kultúre osvetovej činnosti najúspešnejšie sa pokračovalo v premietaní 

celovečerných filmov, ktoré tunajší občania veľmi radi a vo veľkom počte 

navštevujú.   Okrem toho bolo usporiadané i značné množstvo zábav. 

Zásluhu hlavne na kultúrnej a osvetovej činnosti majú funkcionári Osvetovej 

besedy, hlavne Mikuláš Furmánek a ďalej i učitelia tunajšej Osemročnej strednej 

školy. 

Ku koncu roku sa započalo i s nacvičovaním divadelnej hry: „Surovô drevo,“ 

s ktorou tunajší ochotníci sa predstavia lietavskemu obecenstvu. Hru s tunajšou 

mládežou nacvičuje Mikuláš Furmánek, Alexander Šupej. 

     Veľká vymoženosť je zaistená i pre dôchodcov tunajšej obce, pre ktorých je 

zriadené spoločné stravovanie za veľmi nízky poplatok, napríklad jeden obed 

v sume 0,50 Kčs. 

     To, že životná úroveň v našej obci stúpa, dokazuje i to, že v obci je už veľa 

zakúpených motocyklov a dvaja občania majú už i osobné auta. 

     Veľkým medzníkom v živote našich občanov je i to, že po prvýkrát majú 

spomedzi seba zastúpeného občana Antona Jánošku ako poslanca do KNV 

a Katarína Tomaščiková ako poslankyňa do ONV. 

      

 


